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بانک مرکزی ضمن تکذیب آمارهای غیرکارشناسی 
و نادرست در قبال تخصیص و افزایش سرانه ارز 
مسافرتی، هدف اصلی اجرای این سیاست ارزی 
را مطابــق قانون، مدیریت تقاضای بــازار ارز در 
پایان سال آن هم در بســتر مبادلات رسمی ارز 
کشور اعلام و تاکید کرد: پاسخگویی به تقاضای 
ارز مســافرتی به عنوان یکی از سرفصل های ارز 
خدماتی تعریف شده در مقررات ارزی کشور، بر 
اســاس نرخ مرکز مبادله ارز و طلای ایران کاملًا 
در چارچوب قوانین جاری بوده و مسبوق به سابقه 

است.
به گزارش روزنامه اقتصادی امروز؛ اخیرا صحبت هایی مبنی بر 
»توزیع رانت ۵۰۰۰ میلیارد تومانی بانک مرکزی برای سفرهای 
خارجی« در برخی رسانه ها منتشر شد و اعلام شده که »بانک 
مرکزی با افزایش ســرانه ارز مسافرتی متهم به ارائه رانت به 
مسافران است«. در این راستا بانک مرکزی توضیحاتی ارائه 

کرده که بدین شرح است:
»در این گزارش آمار مسافرین خارجی در نوروز سال گذشته 
۳۵۰ هزار نفر اعلام شده و بر مبنای این آمار میزان مبلغ فرضی 
خروج ارز از کشــور معادل ۳۵۰ میلیون دلار برآورد شده است! 
این درحالی است بررسی آمار تخصیص ارز مسافرتی هوایی 
در بازه زمانی ۱۵ اســفند ۱۴۰۱ تا ۱۵ فروردین ۱۴۰۲ حاکی 

از تقاضای ارز موضوع این ســرفصل، صرفاً توسط ۳۴ هزار و 
۴۴۹نفر از هموطنان می باشــد که این آمار کمتر از یک دهم 
آمار مورد استفاده در برآورد ارائه شده توسط گزارش مزبور است.
لازم به ذکر است که تخصیص ارز مسافرتی هوایی به طور 
کامل در چارچوب نیاز ارزی احصاء شده در بخش سوم مقررات 
ارزی بانــک مرکزی و برای مســافرت های هوایی با اهداف 
مختلفی نظیر زیارتی، گردشــگری، آموزشــی و اداری انجام 
می گیرد که قانوناً بانک مرکزی مکلف به پاسخگویی به این 
تقاضا بر اساس نرخ مستخرج از مبادلات ارزی انجام شده در 

بازار رسمی ارز کشور است. 
سازوکار تخصیص ارز مسافرتی هوایی نیز به گونه ای طراحی 
شده تا ارز تخصیصی صرفاً به متقاضیان با نیاز واقعی یعنی به 
»مسافران بعد از درگاه خروجی فرودگاه و پس از خروج از مرز 
هوایی فرودگاه های بین المللی کشور« پرداخت شود؛ از این رو 
ادعای مطرح شده در برخی مصاحبه ها مبنی بر انتقال مجدد 
ارز به بازار تهران پس از دریافت توسط متقاضی و یا استفاده از 
بلیط تقلبی برای کسب عایده از اختلاف قیمت در بازار، در این 

سازوکار میسر نیست. 
لازم به ذکر اســت که تخصیص ارز در نرخ صدرالاشاره در 
بازه زمانی سال ۱۴۰۲، برای اهداف مختلف مسافرتی اعم از 
تسهیل سفر زائران اربعین حسینی و حج تمتع، مازاد بر سرانه 
ارز مسافرتی و از طریق مراجعه متقاضیان به شعب بانک های 

عامل انجام شده است. لذا پاسخگویی به تقاضای ارز مسافرتی 
به عنوان یکی از ســرفصل های ارز خدماتی تعریف شده در 
مقررات ارزی، بر اســاس نرخ مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
کاملًا در چارچوب قوانین جاری و مسبوق به سابقه بوده است؛ 
از این رو استفاده از تعابیر غیرکارشناسی نظیر توزیع رانت و یا 
تخصیص یارانه، در مواجهه با انجام وظیفه قانونی بانک مرکزی 
نوعاً تشویش اذهان مخاطبین معزز تلقی شده که دون شأن 

و خلاف رسالت رسانه ای سازمان محترم صدا و سیما است.
بر همین اســاس افزایش سرانه ارز مسافرتی با هدف اصلی 
مدیریت تقاضا در بازار ارز پایان ســال صورت گرفته است. در 
واقع، نادیده گرفتن تقاضای موجود در حوزه مسافرت هوایی 
منجر به حذف آن نشــده بلکه متقاضیان را به ســمت بازار 
غیررســمی سوق می دهد که این مسئله علاوه افزایش فشار 
تقاضا و تحریک قیمت، باعث تعمیق بازار غیررسمی و مرجعیت 

بیشتر آن نزد متقاضیان ارز نیز خواهدشد، به گونه ای که بسیاری 
از افراد برای رفع نیاز ارزی خود مجبور به انجام مبادله و تبعیت 
از نرخ در بازاری خواهند بود که مطابق قوانین جاری کشور از 

مصادیق قاچاق کالا و ارز تلقی می شود.
 لازم به ذکر اســت که سیاست های ارزی بانک مرکزی با 
نگاهی کارشناســانه، مبتنی بر واقعیت های عینی کشور و با 
درنظرگیری جمیع ملاحظات سیاسی و اقتصادی اتخاذ می شود. 
همچنین مجدداً تأکید می شــود که مبادلات انجام شده در 
بستری غیر از بستر مبادلات رسمی ارز کشور، مطابق قانون 
مبارزه با قاچاق کالا  و ارز، غیر قانونی و قاچاق محسوب شده 
و نرخ مستخرج از این نوع مبادلات نیز نرخ قاچاق محسوب 
می شود. موضع رسمی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
همواره دفاع از مبادلات انجام شده در بستر رسمی معاملات 
ارزی کشور بوده و سیاست های ارزی این بانک نیز در راستای 

همین مهم اتخاذ می شود«.
طبق اعلام بانک مرکزی، این بانک از ابتدای ســال جاری 
تاکنون توفیق تأمین تمام مصارف ارزی کشور را با تخصیص 
بیش از ۷۵ میلیارد دلار کسب کرده و همچنان خود را متعهد به 
تأمین تمامی نیاز ارزی کشور در بستر مبادلات رسمی می داند. 
لازم به توضیح است که این مقدار از تخصیص ارز به میزان 
هشت میلیارد دلار از میانگین تخصیص ارزی این بانک در چهار 

سال گذشته بیشتر بوده است.

بانک مرکزی اعلام کرد؛

تأمین تمام مصارف ارزی با تخصیص ۷۵ میلیارد دلار
اخبار کوتاه 

مدیر عامل بانک توســعه تعاون اعلام داشت بخش مهمی از 
موفقیت های بانک توسعه تعاون مرهون همکاران اعتباری است. 
به گزارش روزنامه اقتصادی امروز، محمد شیخ حسینی مدیر عامل بانک توسعه 
تعاون در کارگاه آمورشــی همکاران اعتباری بانک اظهار داشت: همکاران این 
آمادگی را دارند تا در این مقطع، یک پایان سال خوب را در عملکرد و عملیات 
اصلی بانک رقم بزنیم، تا با روحیه و انگیزه و برنامه ریزی بهتر آماده شروع سال 
۱۴۰۳ باشیم، سال آینده سال تحول در حوزه عملیات اصلی بانک است، جمع 
حاضر در این کارگاه به عنوان ارکان اعتباری بانک جمعی هستند که بخش مهمی 
از عملیات اصلی بانک مرهون زحمات و تدابیر آنهاست، ارکان اعتباری در اجرای 

ماموریت ها و تکالیف بانک نقش بی بدیل دارند.
وی افزود: همواره تاکید داشته ام برنامه ریزی جلسات به گونه ای باشد تا نماز اول 
وقت به عنوان یاد خدا و فلسفه اصلی خلقت مورد توجه باشد، امور دنیوی به تعبیر 

قرآن بازی و سرگرمی است، اصل یاد خدا و برپایی نماز است.
شیخ حسینی تصریح کرد: شایسته اســت برگزاری این کارگاهها و این هم 
اندیشی ها دستاوردها و خروجی مناسب در راستای بازنگری و تدابیر جدید برای 
سیاست های اعتباری سال ۱۴۰۳ را به همراه داشته باشد، در حوزه اعتباری شبکه 
بانکی در حال حاضر شــرایطی ویژه حاکم است، درک عمیق و اشراف جامع 

همکاران اعتباری از این وضعیت ضروری به نظر می رسد
.این مقام بانکی توضیح داد: در ظاهر با سیاست های دوگانه و درست رو به رو 
هستیم، دولت با اهداف توسعه ای و رشد به دنبال تامین مالی پروژهاست و بانک 
مرکزی در پی برقراری انضباط پولی، بانکی و نقدینگی است، در این شرایط با 
واقع بینی و نه صرفا ایده آل گرایی می توانیم نقش خودمان را به خوبی ایفا نماییم، 
نگاه تک زاویه ای به هر جنبه از این به ظاهر دوگانگی نگاهی ناقص اســت و 

باید نگاهی جامع و واقع بینانه به شرایط داشته باشیم.شیخ حسینی تاکید کرد: در 
حوزه های کارشناسی و مدیریتی باید قدرت تجزیه و تحلیل داشته باشیم، مدیران 
عالی با اســتدلال و جامع نگری و بر اساس شرایط و مقتضیات زمان و مکان 

بهترین تصمیم گیری را داشته باشند.
مدیر عامل بانک توسعه تعاون یادآور شد: تصمیم گیری آن قدر مهم است که 
تعبیر شده چنانچه مدیر در سایر وظایف مدیریتی اعم از برنامه ریزی، سازماندهی و 
رهبری توفیق نداشته باشد، با تصمیم گیری صحیح می تواند ناکامی سایر حوزه ها 
را جبران کند. مصداق آن در حوزه اعتباری این است که تصمیم بگیرم با توجه 
به شرایط اعتبار اسنادی را بدهم یا ندهم.وی ادامه داد: قدرت و توان حل مساله و 
تصمیم تا حدی آموزشی و اکتسابی است و قسمت عمده ای از آن نیز ذاتی است، 
سنت الهی بر این است که انسانها با تفاوت ها، ویژگی ها و استعدادهای متنوع 
باشند تا هر کس بر اساس استعدادش خدمت رسانی کند، هر کس در سر جای 
خود قرار بگیرد نیز عین عدالت است و می تواند بهره وری و رضایت بالا را در پی 

داشته باشد، وظیفه مدیران نیز خدمتگزاری است.
شیخ حسینی خاطر نشان کرد: یکی از مهمترین ویژگی های مدیر اثربخشی 
است که با تصمیم درســت، انتخاب درست و اهداف درست حاصل می شود، 
کارآیی نیز در اجرا و با بهترین راه اجرا و بهترین روش قابل حصول اســت، در 
مجموع بهره وری با بیشــترین خروجی با کمترین منابع با هدف درست قابل 

دستیابی است، بهره وری درست انجام دادن کارهای درست است.
وی گفت: در شرایط کنونی شاهد هستیم که در حوزه تخصیص سیاست های 
انبساطی حاکم است، مسکن به عنوان پیشران اقتصادی و اشتغال مورد توجه 
بوده و تسهیلات مسکن مورد تاکید است، همچنین تکالیف نیز با هدف رشد 
اقتصادی حالت انبساطی دارد، از آن سو در حوزه تجهیز شرایط انقباضی است، با 

توجه به کنترل ترازنامه ای جلوی خلق پول که در سمت چپ ترازنامه است گرفته 
می شود.شیخ حسینی ادامه داد: در این شرایط نقدینگی از سپرده مهمتر است، 
سپرده الزاما منجر به نقدینگی نمی شود. مهمترین کار در این شرایط وصول ، 
تجهیز و »مدیریت مصارف« اســت.۵۰ همت تسهیلات پرداختی سال جاری 
حدود ۳۶ همت ناشی از وصول بوده است. یکی از مسائل کنونی شبکه بانکی 

نقدینگی است.
مدیر عامل بانک توسعه تعاون تصریح کرد: از عملکرد ارکان و همکاران اعتباری 
بانک رضایت دارم، دفاع از عملکرد شایسته همکارانم در حوزه اعتباری و تقدیر از 
زحمات و تدابیر آنان از باب جهاد تبیین است. باید تلاش کنیم مزیت رقابتی مان 
در شبکه بانکی که انجام هدفمند تکالیف بوده است را حفظ کنیم، ضمن آنکه در 
تلاش بوده ایم تا تکالیف بانک همراستایی کامل با ماموریت و رسالت بانک داشته 
باشد.شیخ حسینی بیان داشت: برخی ویژگی ها برای کارکنان اعتباری بانک لازم 
است، اولین مورد به روز بودن و یادگیری است، تسلط بر فرآیندهای روش های 
نوین تامین مالی با استفاده از ظرفیت های بازار سرمایه اولویت دارد، دومین ویژگی 

سرعت، دقت، تسهیل گری و پرهیز از پیچدگی است. پرداخت تسهیلات خرد 
در بستر تی تی پلاس عملیاتی شده است، در مراحل بعد پرداخت تسهیلات به 
اشخاص حقوقی نیز اجرایی می شود. در همه دستگاه ها و سازمان ها صحبت از 
عملکرد و عاملیت مناسب بانک توسعه تعاون در طرحهای تسهیلاتی است.وی 
درباره ویژگی دیگر اظهار داشت: انضباط اعتباری و مدیریت ریسک مهم است، 
بهداشت پرونده حائز اهمیت است، به قول یکی از صاحب نظران بانکی شخصیت 

وام گیرنده مهمترین فاکتور برای اعطای تسهیلات است.
این مقام بانکی گفت: بانک توسعه تعاون طی دو سال اخیر منابع را از ۳۶ همت 
به ۷۰ همت رسانده است، ۶۰ درصد تسهیلات پرداختی کل دوران در همین دو 
سال پرداخت شده است، در حوزه تسهیلات ریالی هیچ پرونده مشکل دار وجود 
ندارد، در حوزه ارزی نیز به ویژه طی دو ســال اخیر فعالیت شفاف و سالم است، 
ارکان نظارتی بانک نیز در کنار همکاران هستند و در راستای پیشگیری و صیانت 

همکاران فعالیت می کنند، عملیات بانک در مجموع بسیار شفاف و سالم است.
وی افزود: نسبت مصارف به منابع را به گونه ای هدایت کرده ایم که از بالای 
صد به ۹۵ درصد کاهش یافته و در سال آینده به حد متعارف ۸۵ درصد نزدیک 
خواهد شد، تکالیف بانک بالای ۹۰ درصد اجرایی شده و تا پایان سال به صد در 
صد متمایل خواهد شد، بکارگیری ابزارهای نوین تامین مالی کارگشا است چون 

منابع را درگیر نمی کند.
شیخ حســینی درباره سیاست های اعتباری توصیه نمود: در انتخاب ضرایب 

برابری به گونه ای عمل نماییم بانک دچار شکاف بدهی و دارایی نشود.
در این جلسه که با حضور معاونین مدیر عامل، تعدادی از مدیران ستادی همراه 
بود حدادی شاندیز )خراسان رضوی(، صادق زادگان )آذربایجان شرقی( و حجار 

)فارس( به نمایندگی از ارکان اعتباری کشور مطالبی را ارائه دادند.

طی دو سال اخیر؛ منابع را از 36 همت به 70 همت رساندیم
مدیر عامل بانک توسعه تعاون:

بانک های پاکستان در بحبوحه بحران اقتصادی، 
بیشترین سود را در سال ۲۰۲۳ ثبت کردند. 

به گزارش روزنامه اقتصادی امروز و به نقل از پاکستان 
نیوز، بخش بانکی پاکستان در بحبوحه بحران اقتصادی 
با چالش ها و مشکلات فراوانی همچنین سطوح بالایی 
از تسهیلات غیرجاری، چالش های نقدینگی، مدیریت 
ریســک و بی ثباتی سیاســی مواجه هستند.علیرغم 
چالش های اقتصادی، بخش بانکی پاکستان به نقاط 

عطف جدیدی دست یافته است و گزارش اخیر افزایش قابل توجه ۸۴ درصدی سود سهام نسبت به سال قبل را 
نشان داد. در سال ۲۰۲۳، بخش بانکی پاکستان شاهد رشد بی سابقه ای بود، با عملکردی که منجر به بازدهی شد و 
از بازار سهام پیشی گرفت.بانک های تجاری ۸۵ درصد بازدهی را در مقایسه با شاخص ۵۵ درصدی کسب کردند. 
گزارش شرکت Arif Habib نشان داد که افزایش سودآوری عمدتا ناشی از افزایش سالانه درآمد بهره بوده است. 

بانک ها نه تنها سودهای بی سابقه ای را ثبت کردند، بلکه با پرداخت های مالیاتی بالا نیز مواجه شدند.

شرکت بیمه پارسیان از واگذاری سهام اپال کانی پارس- گروه ب منتهی به سال مالی 
۱۴۰۲/۱۲/۲۹ خبر داد. 

به گزارش روزنامه اقتصادی امروز، بر اساس بررسی افشای اطلاعات بااهمیت - )سایر اطلاعات بااهمیت 
- واگذاری ســهام اپال کانی پارس- گروه ب( منتهی به سال مالی ۱۴۰۲/۱۲/۲۹ شرکت بیمه پارسیان 
که با نماد پارسیان در بورس فعالیت دارد؛ در راستای اجرای ماده ۱۳ دستورالعمل اجرایی افشای اطلاعات 
شرکت های ثبت شده نزد سازمان بورس و اوراق بهادار و پیرو نامه شماره ۱۴۰۲/۱-۱۰۰/۳۶۹۱۰۵ مورخ 
۱۴۰۲/۱۲/۱۴ منتشره در سامانه اطلاع رسانی ناشران )کدال(به استحضار می رساند شرکت کانی سازان 
کیمیا ) سهامی خاص ( با ترکیب سهامداری بانک پارسیان)سهامی عام( ۴/۷۰ درصد ، بیمه پارسیان)سهامی 
عام( ۳/۱۴درصد ، گروه مالی)سهامی خاص( ۱/۱۲درصد ، توسعه ساختمانی )سهامی خاص( ۲/۳ درصد با 
سرمایه ثبتی ۱۰ میلیارد ریال تاسیس گردیده تا سهام متعلق به شرکت سرمایه گذاری پارسیان در شرکت 
اپال کانی پارس)سهامی عام( را به شرکت مذکور)شرکت کانی سازان کیمیا ( انتقال ، تا از این طریق شرایط 
مناسبتری را برای واگذاری آن ایجاد نماید. شایان ذکر است در صورت به نتیجه رسیدن مذاکرات ضمن انجام 

فرآیندهای قانونی ، اطلاع رسانی مناسب در خصوص اثرات مالی آن بعمل خواهد آمد.

 سود بانکی پاکستان 
رکورد تاریخی زد

 شفاف سازی بیمه پارسیان
 درباره واگذاری یک سهم

تورم مصرف کننده توکیو در ماه فوریه به 
۲.۶ درصد افزایش یافت. 

به گزارش روزنامه اقتصــادی امروز و به نقل از 
بیزنس، اداره آمار ژاپن اعلام کرد که شاخص قیمت 
مصرف کننده )CPI( برای منطقه کو توکیو مطابق 
با انتظــارات در ماه فوریه کاهش یافت و در طول 

سال ۲.۶ درصد افزایش ثبت کرد.
رقم سرفصل در مقایسه با داده های سال به سال 

ماه قبل که شاخص قیمت مصرف کننده محاسبه شده برای بازار سرمایه کشور، ۱.۶ درصد بهبود یافت، به 
میزان ۱.۰ درصد صعود کرد.

شــاخص قیمت مصرف کننده بدون مواد غذایی تــازه و انرژی ۳.۱ درصد به صورت ســالانه افزایش 
 یافت، در حالی که شــاخص بدون احتســاب مواد غذایی تازه ۲.۵ درصد نسبت به داده های سال گذشته 

صعود کرد.

 تورم ژاپن
 صعودی شد

طی مراســمی با حضــور دکتر 
احمــدی  ســیدمحمدمهدی 
مدیرعامل بانک شهر و جمعی از 
مدیران ارشد صنعت پتروشیمی 
کشور؛ شعبه شــهید تندگویان 
این بانک در منطقه ویژه ماهشهر 

افتتاح شد.
به گــزارش روزنامه اقتصــادی امروز و 
به نقــل از روابط عمومی بانک شــهر، 
سیدمحمدمهدی احمدی در این مراسم با 

اشاره به تعامل نزدیک بانک شهر با فعالان صنایع نفت، گاز و پتروشیمی، 
گفت: افتتاح شعبه شهید تندگویان بانک شهر در منطقه ویژه ماهشهر که به 
قطب صنعت پتروشیمی معروف است، با هدف بهره مندی این صنعت از 

خدمات برتر بانکی صورت گرفته است.
سیدمحمدمهدی احمدی مدیرعامل بانک شهر با بیان اینکه نظام بانکی 
نقشی مهم در توسعه و ارتقا صنعت پتروشیمی دارد، افزود: بانک شهر طی 

دو ســال گذشته کمک به رشد و توسعه 
صنعت پتروشــیمی را به عنوان یکی از 
سیاست های مهم خود معرفی کرده و از 
تمامی ظرفیت ها برای پیشبرد اهداف این 
صنعت استفاده می کند.احمدی با اشاره به 
اینکه درآینده نزدیک، چسبندگی پایدار و 
شراکت استراتژیک میان شبکه بانکی به 
نمایندگی از بانک شهر با صنعت پتروشیمی 
شکل خواهد گرفت، تصریح کرد: تلاش 
می کنیم با بســط خدمات در حوزه ارزی، 
ریالی و بانکداری الکترونیک رضایتمندی فعالان این صنعت را کسب کنیم.
مدیرعامل بانک شهر در پایان با بیان اینکه، صنعت پتروشیمی یکی از 
صنایع مزیت دار کشور نیازمند حمایت و استفاده از خدمات برتر بانکی است، 
تصریح کرد: منطقه ویژه ماهشهر در این حوزه از جایگاه ویژه و ظرفیت های 
فراوانی برخوردار بوده و قطعاً کمک های بانک شهر می تواند زمینه شکوفا 

شدن این صنعت را در کشور، بیش از پیش فراهم آورد.

ادامه از صفحه یک
در شــرایط موجود نوسانات نرخ ارز اقتصاد کشور را تحت تاثیر قرار می دهد؛ 
بنابراین تثبیت ارزی باعث ثبات اقتصادی و دلگرمی فعالان اقتصادی برای ادامه 
فعالیت خواهد شد.بانک مرکزی از ابتدای امسال برای بازگشت ثبات به اقتصاد 
کشور سیاست تثبیت را در پیش گرفت.بانک مرکزی شبکه بانکی را ملزم به 
تدوین ترازنامه ارزی بر اســاس یک سال پایه و تهیه صورت دارایی- بدهی و 
عملیات ارزی کرد، به نحوی که مجموع خرید و فروش های ارزی شعب ارزی 
و صرافی ها تبیین شود و حسابرسی ارزی بانک ها بر اساس آن انجام شود.بانک 
مرکزی در اقدامی دیگر کمیته ای با عنوان رسیدگی به تخلفات پولی و ارزی با 
حضور نهادهای ذیربط از جمله نمایندگان مراجع  قضایی، پلیس امنیت اقتصادی، 
وزارت اطلاعات و سایر دستگاه های مربوطه تشکیل داد تا درخصوص شناسایی 
متخلفــان و اخلالگران بازار پول و ارز اقــدام کند.پایش و نظارت بر بازار ارز و 
طلا یکی از اقدامات مستمر بانک مرکزی است تا مانع نرخ سازی های کاذب و 
موج سواری دلالان در این بازارها شود.بانک مرکزی در اقدام دیگری علاوه بر 
رصد فعالیت صرافی بازرسان حضوری، نظام رتبه بندی شرکت های صرافی را 
اجرایی کرد و به سمت نظارت های غیرحضوری و مبتنی بر سیستم های مالی 

به صورت برخط اجرایی کرد.یکی از دلایل افزایش قیمت دلار در روزهای اخیر، 
سفرهای خارجی در انتهای سال و افزایش تقاضای ارز است که بانک مرکزی 

برای مدیریت بازار به سهمیه ارز را دو برابر کرده اما اثرات این اقدام چیست؟
تقریبا اواخر زمستان هر سال شاهد نوسانات قیمتی در بازار ارز هستیم که ناشی 
از افزایش تقاضا به دلیل سفرهای خارجی است اما امسال بانک مرکزی برای 
جلوگیری از این اتفاق تدبیر جدیدی اندیشیده است. چند روز قبل بانک مرکزی 
اعلام کرد که از ۷ اسفندماه کسانی که بلیت هواپیما در اختیار دارند به جای ۵۰۰ 

یورو می توانند ۱۰۰۰ یورو ارز مسافرتی دریافت کنند.
اســفندماه هر سال تقاضای پول در جامعه به دلیل فرارسیدن ایام تعطیلات 
نوروزی و افزایش سفرها بالا می رود. این افزایش تقاضا در رابطه با ارز نیز اتفاق 
می افتد که منجر به افزایش نرخ می شود و تا سال گذشته تغییرات نرخ ارز در 
بازار غیررسمی طبیعی تلقی می شد اما باید توجه داشت که همین نوسانات بر 
نرخ تورم تاثیر می گذارد.یکی از عوامل رشد تورم به موضوع ارز بر می گردد و از 
ابتدای امسال تا اکنون که در ماه پایانی سال قرار داریم، نوسانات نرخ ارز ۱۰ تا 
۱۵ درصد بوده که به گفته کارشناسان بسیار مطلوب است. در واقع می توان بیان 
کرد کنترل بازار ارز به کاهش نرخ تورم که نرخ آن از ۵۵ درصد در فروردین ماه 

به پایه ۳۸ درصد رسیده، کمک زیادی کرده است.  بانک مرکزی برای اینکه 
بتواند بازار را که در اسفند ماه تقاضای ارزی بالاست، مدیریت کند تخصیص 
ارز مسافرتی از ۵۰۰ یورو به ۱۰۰۰ یورو را در دستور کار خود قرار داد. مشخصا 
افرادی که قصد سفر به کشورهای خارجی را دارند شاید ارز کارت ملی و سهمیه 
۵۰۰ یورویی کفاف هزینه هایشان را ندهد، از این رو به بازار غیر رسمی مراجعه 
می کنند که انبوه این تقاضاها باعث برهم خوردن نظم و ثبات بازار می شــود.
بررسی آمارها نشان می دهد در نوروز ۱۴۰۲ حدود ۳۵۰ هزار نفر از مسیر هوایی 
و ۸۷۰ هزار نفر هم به صورت زمینی عازم کشورهای خارجی شدند. در واقع اگر 
به همان تعداد امسال در نوروز سال ۱۴۰۳ از مسیر هوایی از کشور خارج شوند 
و با فرض اینکه همه افراد ارز مسافرتی دریافت کنند، تنها ۱۷۵ میلیون یورو 
هزینه بیشتر روی دوش بانک مرکزی می گذارد اما باید توجه داشت اگر این 
میزان تقاضا وارد بازار غیر رسمی شود می تواند تکانه هایی را ایجاد کند. از سوی 
دیگر تجارت ارزی کشور حدود ۸۰ میلیارد دلار است که با توجه به دوره ای و 
موقتی بودن این طرح، هزینه ای را به کشور تحمیل نمی کند. از آنجایی که بانک 
مرکزی ذخایر ارزی مناسبی برای کنترل بازار در اختیار دارد انتظار می رفت چنین 

اقدامی برای کنترل بازار ارز داشته باشد. 

با گذشت چند روز از زمان برگزاری اولین 
حراج ســکه، پول متقاضیانی که در این 
حراج برنده نشدند، به آنها برنگشته است 
که سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلا در این 
راستا گفت: به دلیل فرآیندهای اجرایی، در 
فرآیند بازگشت پول کندی وجود داشته و 
مردم نگرانی نداشته باشند و فرآیند عودت 

پول ها انجام می شود. 
به گزارش روزنامه اقتصادی امروز؛ اولین حراج سکه 
در مرکز مبادله ارز و طلای ایران، برگزار شــد و قرار 

بود وجه پرداخت شده توسط متقاضیان خریدی که در حراج برنده نشده اند، به کیف 
پول آنان عودت داده خواهد شد و متقاضی در هر زمان می  تواند موجودی کیف پول 
را برداشت کند.همچنین مرکز مبادله خبر داد که مبالغ واریزشده که در حراج شماره 
یک صرف خرید نشــده اســت، در حال حاضر قابل برداشت بوده و در صورت ثبت 
درخواست استرداد، به حساب مورد استفاده شما هنگام واریز عودت داده می شود.یکی 
دیگر از نگرانی های این متقاضی این بود که در شرایط فعلی که در روزهای گذشته 

قیمت سکه طلا و ارز رو به افزایش بوده، وجه خود را 
در مرکز مبادله قرار داده و نمی تواند برای خرید از آن 
استفاده کند.در این خصوص اصغر بالسینی، سخنگوی 
مرکز مبادله ارز و طلا در پاسخ به اینکه آیا پول های 
متقاضیان در مرکز مبادله بلوکه شده است، توضیح 
داد: چنین چیزی نیست و مردم نگرانی نداشته باشند 
و فرآیند عودت پول ها انجام می شود.وی اظهار کرد: 
به دلیل فرآیندهای اجرایی، کندی در فرآیند بازگشت 
پول کندی وجود داشته اما این امکان فراهم است و 
امکان استرداد وجه در سامانه معاملات برای کسانی 
که متقاضی عودت وجه هستند، فراهم است. همچنین کسانی که می خواهند در حراج 
دوم شرکت کنند، می توانند با همان واریزی، در حراج ها شرکت کنند.سخنگوی مرکز 
مبادله ارز و طلا خاطرنشان کرد: متقاضیان باید توجه داشته باشند که عملیات استرداد 
وجه به همان تعدادی که پرداخت وجه انجام شده، اتفاق می افتد. همچنین وقتی که 
درخواست متقاضی و عملیات استرداد وجه تایید شد، بازگشت پول به حساب طبق قواعد 

و زمان بندی ساتنا و پایا خواهد بود.

آیین بهره برداری عملیاتی از پلتفرم مدیریت زنجیره تامین »پالیز« بانک 
کشــاورزی با حضور اصحاب رسانه برگزار و طی آن، ضمن تشریح نحوه 
کارکرد و مزایای این پلتفرم، سه تفاهم نامه در زمینه مدیریت زنجیره تامین 

پسته، زعفران و گوجه فرنگی در پالیز منعقد شد.
به گزارش روزنامه اقتصادی امروز و به نقل از روابط عمومی بانک کشاورزی، در این جلسه 
که با حضور فرشید فرخ نژاد مدیرعامل بانک کشاورزی، رئیس و اعضای هیات مدیره، مدیران 
ارشد بانک و اصحاب رسانه برگزار شد، سه تفاهم نامه به منظور استفاده از قابلیت های پلتفرم 
مدیریت زنجیره تامین »پالیز« میان بانک کشاورزی و شرکت های روژین تاک، بنه سبز امین 
و آرمان تجارت آراسته، بعنوان اولین زنجیره های فعال شده در پالیز، منعقد شد.بر اساس این 
گزارش، در این نشســت مدیرعامل بانک کشاورزی با تاکید بر اثرگذاری پلتفرم »پالیز« در 
مدیریت زنجیره های تامین محصولات کشاورزی، اظهار داشت: »پالیز« راهکاری موثر برای 
مدیریت مالی زنجیره تامین از طریق ابزارهای مالی تعهدی است و هدف از طراحی و ایجاد این 
پلتفرم، ارائه خدمات بهینه به تولیدکنندگان و تامین کنندگان محصولات کشاورزی، حمایت 
از فعالان پرتلاش بخش کشاورزی و تامین امنیت غذایی کشور با استفاده از ظرفیت های 
تحول دیجیتال و زیرساخت های بانکداری الکترونیک است و به زودی زنجیره های تامین 
متعددی به این پلتفرم خواهند پیوست.این گزارش می افزاید، پلتفرم مدیریت زنجیره تامین 

»پالیز« ابزاری جدید در اکوسیستم بانکداری دیجیتال است که در راستای تلفیق مفاهیم اقتصاد 
هوشــمند و تحول دیجیتال، با بهره گیری از ظرفیت های بانک کشاورزی، نقش حمایتی 
ایــن بانک در رکن ضامن و روش های تامین مالی متفاوت اعم از نقدی و اعتباری، اعتبار 
معاملات را به نحو قابل توجهی افزایش داده و با امکان پوشش انواع زنجیره های محصولات 
کشاورزی، کارکرد موثری را در مدیریت تامین مالی زنجیره ها و هدایت منابع به سمت تولید، 
حذف واسطه گری، تنظیم بازار بخش کشاورزی، افزایش هماهنگی بین اعضای زنجیره و 
بهبود برنامه ریزی تولید، رقم می زند.از جمله مزایای پالیز برای تولید کنندگان و سایر شرکت 
های زنجیره تامین  می توان دسترسی بر خط کشاورزان به شبکه تامین کنندگان نهاده های 
اولیه )بذر ، کود ، سم و …( در سطح کشور، بهره مندی از شبکه دانشی مبتنی بر کارشناسان 
زنجیره های تخصصی، عرضه محصولات و خدمات به شــبکه شرکت ها و خریداران در 
بازارهای فعال در ســطح کشور، بهره مندی از پروفایل تولید کنندگان و تاریخچه عملکرد 
کشاورز به صورت آنلاین، مدیریت جریان مالی و ثبت تراکنش های مالی معاملات بر بستر 
امن بانکداری متمرکز بانک کشاورزی، تامین مالی تولید کنندگان و شبکه شرکت های زنجیره 
به شکل تعهدی و اعتباری،  بهره مندی از خدمات و پتانسیل های بیمه محصولات کشاورزی 
و … را برشمرد.فعالان بخش کشاورزی می توانند با مراجعه به پلتفرم پالیز و یا مراجعه به 

شعب و مدیریت های بانک در استان ها از خدمات این سامانه بهره مند شوند.

طی مراسمی؛ سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلا:

 افتتاح شعبه شهید تندگویان بانک شهر 
در منطقه ویژه ماهشهر

مدیریت تقاضای ارز اسفندماه

 برنده نشدگان حراج سکه نگران نباشند 
پول شان  برمی گردد

پلتفرم »پالیز« بانک کشاورزی وارد مرحله عملیاتی شد

مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان در بازدید از کارخانجات صنایع آموزشی:
اولویت همه شرکت های صندوق ذخیره باید 
سودآوری و توجه به اقتصاد دانش بنیان باشد

مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان امکانات، توانمندی ها و خوشــنامی برند 
شرکت صنایع آموزشی را یک فرصت بی بدیل برای بهسازی و توسعه این 
مجموعه بیان و تاکید کرد: باید از ظرفیت های عظیم بخش آموزش و پرورش 
کشــور به منظور تقویت برند ملی صنایع آموزشی و احیای این برند استفاده 

نماییم.
به گزارش روابط عمومی صندوق ذخیره فرهنگیان، محسن احمدی ضمن بازدید از بخش های 
تولیدی شرکت صنایع آموزشی، در جمع مدیرعامل، اعضای هیات مدیره و مدیران این شرکت، از 
صنایع آموزشی به عنوان یک برند ملی خوشنام و خوش سابقه یاد و تاکید نمود این مجموعه باید 
با تغییر رویکردها و تعیین استراتژی های صحیح و کارآمد به یکی از شرکت های سودآور صندوق 

ذخیره تبدیل شود.
شرکت های زیان ده در مجموعه صندوق را تحمل نمی کنیم

مدیرعامل صندوق تصریح کرد: در کنار همه افتخاراتی که صنایع آموزشی در کارنامه خود دارد، باید 
اولویت نخست آن سودآوری برای فرهنگیان عضو صندوق باشد چون که فرهنگیان عضو  ماهانه 
۳ تا ۵ درصد از حقوق خود را به صندوق واریز می نمایند و انتظار دارند در زمان بازنشستگی عایدی 

و دریافتی مناسبی داشته باشد.
ضرورت تبدیل شدن صنایع آموزشی به یک مجموعه دانش بنیان

مدیرعامل صندوق با بیان اینکه شرکت صنایع آموزشی را با بهره مندی از توان شرکت های 
دانش بنیان و خلاق به اوج  بازمی گردانیم تاکید کرد: شرکت صنایع آموزشی در میان مجموعه ای 
از سازمان ها و نهادهای علمی و پژوهشی، شرکت های دانش بنیان و برترین دانشگاهای کشور در 
تهران قرار دارد، لذا باید در اسرع وقت به دانش روز مجهز شده و به عنوان یک شرکت دانش بنیان 
احیا شود و در این زمینه نیز می توانید از ظرفیت اتاق فکر مدیران آموزشگاه ها استفاده کند. احمدی 
با بیان اینکه شرکت صنایع آموزشی قدمت بالایی دارد و در تغییرات نظام آموزشی کشور از وضعیت 
سنتی به ساختار مدرن نقش مهمی ایفا کرده است گفت: برای برون رفت از وضعیت موجود و برای 

رسیدن به نقطه مطلوب و درخشان، ساختار این شرکت نیاز به تحول جدی دارد.
شرکت صنایع آموزشی باید بازار خاورمیانه را تسخیر نماید

دکتر احمدی با اشاره به اینکه صنایع آموزشی به عنوان یک برند خوشنام ملی می تواند احیا شود 
و بازار خاورمیانه را تصاحب کند اعلام کرد: در این مسیر، حاکمیت نیز پشتوانه و حمایتگر ما خواهد 
بود.مدیرعامل صندوق ذخیره لزوم تهیه برنامه کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت از سوی شرکت 
صنایع آموزشی به منظور خروج از زیان و سودآور شدن را یادآور شد وگفت: از وقتی فعالیتم را در 
صندوق آغاز کردم برای خودم نسبت به اعضای یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفری اعضای صندوق 
تعهد ایجاد کردم و در رسانه ها هم اعلام کردیم که شرکتی که برای سودآوری برنامه نداشته باشد 

باید تعیین تکلیف شود.
ضرورت رقابتی شدن محصولات شرکت صنایع آموزشی

دکتر احمدی راه سودآور شدن شرکت صنایع آموزشی را توجه دانش روز و اقتصاد دیجیتال عنوان 
کرد و افزود: حرکت در این مسیر زمینه رقابتی شدن شرکت را ایجاد و باعث توسعه بازار فراتر از بازار 

آموزش و پرورش خواهد شد. 
لزوم تمرکز بر بازار آموزشی کشور

وی با تاکید بر تمرکز فعالیت شــرکت صنایع آموزشی بر حوزه  بازار آموزشی کشور خطاب به 
مســئولان این شــرکت، بهره مندی از همه فرصت های موجود در مراکز آموزشــی از جمله 
مهدکودک ها را با هدف توســعه و احیای شرکت خواستار شد. از سوی دیگر توسعه محصولات 

مبتنی بر فناوری و دانش روز باید به طور جدی در دستور کار باشد.
ضرورت بازاریابی توسعه گرا و بازارسازی در منطقه 

مدیرعامل صندوق ضرورت بازاریابی توسعه گرا و حضور در بازاریهای منطقه ای خاورمیانه و اوراسیا 
را یادآور شد و افزود: طبق آمارها، گردش مالی جهانی صنعت اسباب بازی ۱۰۰ میلیارد دلار در سال 
است و سهم ایران از این حوزه ۳۰۰ میلیون دلار برآورد شده که ۳ دهم درصد است، بنابراین باید 
بتوانیم سهم قابل توجهی از بازار صنعت اسباب بازی، بخصوص اسباب بازی های آموزشی را به دست 
آوریم و متناسب با پیشرفت های فناورانه و روزآمد، محصولات ارزشمند، کاربردی و جذاب را به 

دست کودکان و نوجوانان ایران اسلامی برسانیم.
بازار منطقه تشنه محصولات شرکت صنایع آموزشی 

وی در همین زمینه افزود: بازار ۲۰۰ میلیونی پاکستان یک فرصت کم نظیر برای محصولات 
شرکت صنایع آموزشی است و اگر بازار لوازم نوشت افزار  کمک آموزشی را هم به سایر بازارهای 
اضافه نماییم، علاوه بر جمعیت ۸۰ میلیونی ایران، بازار کشورهایی مانند عراق، افغانستان و برخی 

کشورهای اوراسیا تشنه محصولات صنایع آموزشی است.
تشکیل مرکز نوآوری در صنایع آموزشی

مدیرعامل صندوق با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری بر توسعه فناوری های اشتغال زا در کشور، 
یادآور شد: یکی از حوزه های فناورانه، حوزه های دانش بنیان و خلاق است، بنابراین می توان با ایجاد 
مرکز نوآوری در شرکت صنایع آموزشی از طریق هم افزایی کارآفرینان و دانشجویان و تیم سازی آنها 

در شرکت های نوآور، موفقیت های زیادی کسب کرد.
مزیت های نسبی شرکت صنایع آموزشی کم نظیر است 

دکتر احمدی با اشــاره به نفوذ ۴۰ درصدی آموزش و پرورش در سیستم اداری کشور و حضور 
حدود ۲۰ میلیون دانش آموزش خاطر نشان کرد اگر این بازار را تصاحب کنید سود آن به جیب 
معلم برمی گردد. مضافا به اینکه اگر محصولات مناسبی عرضا کنید این جمعیت عظیم ذی نفعان، 
خودشان مبلغ شرکت صنایع آموزشی  می شود.دکتر احمدی در پایان با بیان اینکه در این بازار ، 
رقبای جدی برای ما وجود دارند افزود در حال حاضر بیش از ۱۷۰ شرکت در حوزه صنایع آموزشی در 
کشور فعالیت دارند بنابراین لازم است هیات مدیره و تیم مدیریتی شرک صنایع آموزشی به صورت 
جدی و عملیاتی، روی برنامه های خروج از زیان و توسعه بازار در داخل و خارج تمرز نماید زیرا اینها 
مطالبات جدی صندوق و فرهنگیان کشور می باشد. در این دیدار مدیرعامل هلدینگ تدبیرگران 
اطلس، مدیرعامل و اعضای هیات مدیره شرکت صنایع آموزشی گزارشی از روند فعالیت ها، اقدامات، 

چالش ها و برنامه های این شرکت ارائه نمودند.
شرکت صنایع آموزشی با نیم قرن سابقه فعالیت

خاطرنشــان می گرد شرکت صنایع آموزشی با ســابقه حدود ۵۰ ساله خود، یکی از مهم ترین 
برندهای کشور در حوزه صنایع آموزشی است و به عنوان بازوی اجرایی وزارت آموزش و پرورش 
در طراحی، تولید و تامین وسایل آموزشی و کمک آموزشی کشور فعالیت می نماید.این شرکت که 
از زیرمجموعه صندوق ذخیره فرهنگیان بوده و به خدمت رسانی به جامعه آموزشی کشور مشغول 
است در زمینی به مساحت ۴۰ هزارمتر مربع استقرار یافته و حدود ۳۵۰۰ محصول و وسایل آموزشی 
و کمک آموزشی تولید و عرضه می نماید. طراحی و تولید طیف وسیعی از محصولات منطبق با 
سرفصلهای کتاب های درسی و فناوریهای مقاطع زمانی مختلف با همکاری سازمان پژوهش و 

برنامه ریزی آموزشی ماموریت اصلی این شرکت است.

 صدور بیمه نامه کمتر از یک  سال
 برای موتورسیکلت ها ممنوع

طبق قانون، صدور هر گونه بیمه نامه شخص ثالث به صورت کوتاه مدت فاقد 
اعتبار بوده و تولیدکنندگان موظف به تهیه بیمه نامه شخص ثالث یکساله 

موتورسیکلت ها برای انجام شماره گذاری پلاک انتظامی هستند.
بــه گزارش روزنامه اقتصادی امروز، دارندگان انواع موتورســیکلت، کماکان تا ۲۹ اســفند 
 مهلــت دارند تا از مزایای بخشــودگی ۱۰۰ درصدی جرایم فاقد بیمه نامه شــخص ثالث

 استفاده کنند.


